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 klix.ba

Gužve na granicama posljednjeg vikenda jula

Metković

I posljednji vikend jula prate povećane gužve na graničnim prelazima između Bosne i Hercegovine i susjednih zemalja, sa
akcentom na izlaz iz BiH prema Hrvatskoj.

I posljednji vikend jula prate povećane gužve na graničnim prelazima između Bosne i Hercegovine i susjednih zemalja, sa
akcentom na izlaz iz BiH prema Hrvatskoj.

klix.ba, 27.7.2019.
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TEKST SE NASTAVLJA ISPOD OGLASA

Kako je jutros saopćeno iz Bosanskohercegovačkog auto-moto saveza, pojačan je promet vozila na ulazu u BiH na graničnim
prelazima Gradina, Bosanska Gradiška, Bosanski Brod i Orašje, kao i na izlazu iz BiH na graničnim prelazima Doljani, Gabela
Polje, Izačić i Hum.

Na ostalim graničnim prelazima zadržavanja za sada nisu duža od 30 minuta.

Također, vozači se upozoravaju da je Iz sigurnosnih razloga obustavljen je saobraćaj za teretna vozila i autobuse na
saobraćajnicama prema i od mosta graničnog prelaza Brčko-Gunja.

klix.ba, 27.7.2019.
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KAKVO JE STANJE U POLICIJSKIM STANICAMA
Sta su sve ombudsmeni BiH preporučili MUP-ovima nakon obilaska prostorija za

Kamere trebaju biti u h
ali ne smiju snimati mo
Osim instaliranja videonadzora radi kontrole i prevencije nepoželjnog ponašanja ili samopovređivanja uhapše

■ zapošljavanje dodatnog kadra u policijskim upravama i usavršavanje policijskih službenika

zadržavanje

odnicima,
kri čvor

nih, ombudsmeni ukazuju da se treba uložiti u

Bosna i Hercegovina j „ '"K. '

1

u hodnicima kojima se publike Srpske, Srednjo-
je prihvatanjcm

* - \ jH f prilazi ćelijama i ne bi bosanskog i Hercego-

medunarođnih stan-
V

{ smjele pokrivati mokri vačko-neretvanskog kan-

darda ljudskih prava preu- ?. čvor, kako bi se poštivala tona, te Policije Brčko

zeki i obasczu da osigura privatnost pritvorenika. Distrikta.

zašuiu osoba od torture ili Ombudsmeni, također, � št3 SU od Q0 VO r jI i

■ FMUPbez

I
IR �uzbemk?

Ombudsmeni ljud- - elektronske evidencije borave privedene osobe
ska prava u BiH koji su * privedenih osoba, a

lišene slobode, kao i da

krajem prošle godine * "
MUP-u RS da postojeću ova aktivnost iziskuje

obišli brojne policijske elektronsku evidenciju znatna finansijska sred-
stanicc (PS) kako bi se uskladi s odredbama stva, te da će Ministarstvo
uvjerili u uvjete prostorija Unutrašnjost većine ćelija za zatvorenike

Krivičnog zakonika RS u s�ladu sa svojim go-
za zadržavanje privedenih jem ćelija, a one postojeće upućene vladama entiteta, U najvećem broju jer se članovi krivičnih dišnjim budžetom i uz

osoba zaključili su da je su ograničenog kapaciteta. kantona i Brčko Distrikta slučajeva to pođrazumije- djela u evidenciji ne po-
eventualnu podršku

neophodno i dalje podiza- Čest slučaj je da prosto- odnose se na potrebu izdva- va instaliranje videona- dudaraju s članovima međunarodnih partnera

ti svijest policijskih rije koje se nalaze u okviru janja novca iz budžeta kako dzora radi kontrole i pre- krivičnih djela koja su iz- pređuzeti sve radnje u ci-

službenika o postupanju jedne policijske stanice bi se ministarstvima unu- vencije nepoželjnog po- vršena. Iju realizacije ove aktivno

prema uhapšenim osoba- koriste i druge stanice u trašnjih poslova omogućila našanja ili samopo- Na primjedbe upućene
ti-

njaj njihovim pravima. sklopu iste policijske adaptacija ćelija u skladu i vređivanja uhapšenih, policijskim institucijama, - Ministarstvo unu-

Utvrđeno je da većina uprave. po uzoru na standarde ali uz vođenje računa o bh. ombudsmeni do sada trašnjih poslova SBK is-

policijskih uprava (PU) ne Generalne preporuke predviđene Evropskim zat- rasporedu kamera. Ka- su dobili tek četiri odgo-
tiče da i e specijalni iz-

raspolažu dovoljnim bro- ombuđsmena koje su vorskim pravilima. mere, naime, trebaju biti vora i to od MUP-ova Re- v ie štaj ombuđsmena pros-

lull l „',.ll'JŽ'd„i:I.MVI.J.I.d.lll NAIIIJLCSII�IIIIINIIJ.tBimj-

• Obuhvata tri policijske stanice j
' • Pokriva sedam policijskih uprava

• Deficit policijskih službenika. Previđeno ih 155, a ima 140 : ; • Druga PU (Centar) ima ukupno šest prostorija za zadržavanje sa po dva kreveta

§€• U prostorijama za zadržavanje uhapšenih nema videonadzora | • Vodi se računa đa se odvojeno smještaju maloljetne i punoljetne osobe

j • U dvije prostorije po jedan krevet te kapaciteti zadovoljavaju kada treba da ! • Svaka prostorija ima prozor pa je omogućen dotok prirodne svjetlosti i zraka,

odvojeno budu smješteni muškarci, žene i maloljetnici Postoji i vještačka ventilacija, kao i klima-uređaj

• Čelični kreveti s madracima bez posteljine i jastuka. • Na metalnim krevetima pričvršćenim za zid nalaze se tanki madrac, jastuk i

• Grijanje iz radijatora montiranih u predsoblju ■ deka, uz mogućnost korištenja dodatne deke

• Vodokotlić nije u funkciji • Zidovi su čisti i okrečeni, ali u dijelu gdje je mokri čvor uočeni su vlaga i

• Zidovi nisu okrečeni, vidljiva su oštećenja uzrokovana vlagom !
znatna oštećenja na zidovima

• Zadržane osobe obrok dobivaju nakon što same zatraže. Hranu im donosi ; • Postoji i viđeonađzor u hodniku, pokriva cijelu prostoriju, s izuzetkom

neko od članova porodice, jer u budžetu MUP-a SBK nema novca za to ; mokrog čvora, koji je ograđen metalnom pregradom.

• Obuhvata deset policijskih slanica • U ćeliji PS Prijedor 1 nema dotoka prirodne

• Kapaciteti za smještaj privedenih nisu dovoljni, svjetlosti, a time je i dotok svježeg zraka veoma slab

jer pet stanica s područja grada koristi iste pro- i nedovoljan

• Pokriva tri policijske stanice ! j
storije za zadržavanje • Sanitarni čvor i lavabo (samo hladna voda) čisti,

• Ćelije u vrijeme posjete ombuđsmena u oktobru 1 j • Nema videonadzora ali bez toaletnog papira, sapuna

prošle godine bile u završnoj fazi renoviranja j j • Nedostaje desetak policijskih službenika
� �

• Nema tastera za pozivanje dežurnog policajca

• Obuhvata devet policijskih stanica

VQ(Cl€r CtTTl [STl] jftll • Četiri koriste iste prostorije za zadržavanje, ali se

gradi novi objekt u okviru kojeg će se nalaziti i

j • Obuhvata osam policijskih stanica ćelije u skladu s evropskim standardima

• Nema videonadzora • PS Doboj 1 u jednoj od dvije prostorije ima

• Nema dovoljno smještajnih kapaciteta krevet, dok je druga opremljena drvenim klupama i

• Ćelijska vrata su od dotrajalih metalnih rešetki, služi za smještaj osoba koje se zadržavaju kraće

i ma � P rozor i s metalnom mrežom i rešetkama ne • Ranije imali i taster za pozivanje dežurnog po-
j dozvoljavaju dotok ventilacije, pa je u ćelijama licajca, alt nakon štete prouzrokovane poplavama
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Blijeden
Upravi za admi-

nistraciju i podršku

MUP-a te je zatraženo da

u skladu s primjedbama i
smjernicama iz izvještaja

izvrše adekvatno adaptira-

nje postojećih prostorija
za zadržavanje u Policij-

skoj stanici Travnik, ali i

prostorijama u svim dru-

gim stanicama i ispostava-

ma. U odgovoru MUP-a
HNK navedeno je da u

specijalnom izvještaju ni-

je konstatirano da pros-
torije za zadržavanje ove

uprave koriste i druge si-

gurnosne agencije kao
što su Federalna uprava

policije, SIPA i drugi,

dok je u aktu Policije

Brčko Distrikta navede-
no pravo stanje o broju

zaposlenih u ovom orga-

nu - pojasnili su ombud-
smeni BiH u odgovoru na

naš upit o eventualno is-

poštovanim preporukama
koje su uputili policijskim

Cesto prostorije u okviru jedne policijske stanice koriste i institucijama.

druge stanice u sklopu iste policijske uprave M. KVKA\

I Policija Brčko Dist7ikta?|HHJ
_ Preseljenje u novuzgradu���J

j MUP RS: Samoubistvo Vučenovića
I • Pokriva 12 policijskih stanica

• PS Centar nema adekvatan viđeonadzor
. .

• Prošle godine objesio se Boško Vučenović (39) u pritvorskoj ćeliji u zgradi

Policijske uprave Banja Luka, gdje je bio pritvoren zbog sumnje da je letvom

preiukao sugrađanina Jelenka B. (49). On je povezao carsafe i od njih napravio

j omču kojom se objesio .
i • Ombuđsmeni su ukazali da broj prostorija za zadržavanje ne zauovo java

| potrebe i pitanje je može li se osigurati da u slučaju da istovremeno bude

uhapšeno više osoba, odvojeno budu smješteni muškarci, žene i maloljetnici

• Obuhvata pet policijskih stanica . .
• PS Mostar Centar ima dvije ćelije sa po dvije zasebne kabine i po jednim ,
sanitarnim čvorom, a u svaku kabinu može se smjestiti po jedna osoba

• Postojeći kapaciteti nedovoljni, u prostorijama nema etisona, podovi su betonski

• Svaka prostorija ima sanitarni čvor, čučavac i umivaonik s hladnom

vodom. Ne postoji prostorija za tuširanje

• Videonadzor pokriva sve do ulaza do mokrog čvora, ali je vidljivost

snimaka vrlo slaba zbog nedostatka osvjetljenja u ćelijama !
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Supervizor za Brčko Distrikt BiH Michael Scanlan

Institucije Distrikta koje rade
za dobrobit zajednice moraju
biti vrhunski prioritet

“Fiskalizacija u Brčko
Distriktu BiH bit će završe-
na ovoga mjeseca i čestitam
Direkciji za financije Brčko
Distrikta BiH na uloženim
naporima. Fiskalizacijom će
se ojačati vladavinu prava,
izjednačiti uvjete za poslova-

nje i osigurati da se, usporedo
s rastom privatnog sektora,

precizno utvrde nove razi-

ne potrošnje za eventualna
buduća podešavanja koefici-

jenta za raspodjelu prihoda.

Ovo je značajan korak u

postavljanju temelja za bolju
budućnost i borbu protiv sve
češćeg mišljenja da jedino
emigracija može osigurati
sigurnu i prosperitetnu bu-
dućnost”, izjavio je supervizor
za Brčko Distrikt BiH Micha-

el Scanlan nakon sastanka
u Brčkom sa šefom Direkcije

za financije Matom Lučićem.
Supervizor Scanlan nasta-
vio je redovite konzultacije s

predstavnicima vlasti Brčko
Distrikta BiH i tom pirlikom
naglasio značaj usvajanja

novog Zakona o proračunu
nakon ljetne stanke kako bi

se osiguralo da financiranje
bude, ne samo transparen-
tno, već i svrsishodno i u služ-

bi unaprjeđenja sigurnosti,

javnih usluga i ekonomskog

rasta u Distriktu. S predstav-
nicima političkih stranaka,
Sinišom Golićem (PDP),

Inom Pamučkić-Karagić
(SBB), Admirom Nurkovićem
(BDP) i Radoslavom Bogi-
ćevićem (NDP), supervizor

je razgovarao o sveukupnoj

situaciji u Brčkom te ih je

upoznao sa sadržaju raz-

govara s predstavnicima
političkih stranaka tijekom
ranijih posjeta, tj. o potrebi
postojanja jedinstva u ponov-
nom pozicioniranju Brčkog

kao uspješnog modela. “Na
žalost, posljednjih nekoliko
godina političari su zabora-
vili da javni interes mora biti
na prvom mjestu”, naveo je

supervizor glavni problem te
ukazao daje najveća obve-
za svih javnih dužnosnika,
bilo izabranih, bilo državnih

službenika, osigurati učinko-
vito i uspješno funkcioniranje

institucija u Distriktu koje
su u službi ljudima. Na kraju

posjeta, Scanlan obišao je
lokaciju mosta Brčko-Gunja,

uz kratki posjet Gunji, Hrvat-
ska, kako bi se osobno uvjerio

u stanje mosta koji je sada

zatvoren za promet teretnih
vozila. Pozdravio je inicijativu

vlasti Distrikta o suradnji s
odgovarajućim predstavnici-
ma vlasti u Hrvatskoj i dogo-
vor o zajedničkom pristupu u

cilju brže obnove mosta, što
je ocijenio iznimno žurnim

projektom.
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Skupštinski zaključak
godinu i po stoji u ladici

NEMA JAVNE
APOTEKE JER
BI PRAVILA
GUBITKE

Godinu i po nakon usvajanja nije realizovan
skupštinski zaključak o otvaranju javne

apoteke u okviru Javne zdravstvene ustanove

„Zdravstveni centar Brčko".

CVUFTAHJMĆEVIĆ

Poslanici su više puta
postavljali pitanja i
tražili odgovor da
bi na kraju zatražili
posebnu informaciju

o budžetskim implikacijama
otvaranja javne apoteke.

LidijaLjubojević, poslanik
opozicionog SDS u Skupštini
Brčko distrikta, smatra da je

to što još ništa nije urađe-

no po tom pitanju odgovor-

nost nadležnog odeljenja za
zdravstvo, ali i svih poslanika
u Skupštini

-Zašto javne apoteke nema
je pitanje za šefa Ode�enja za
zdravstvo i sve ostale poslani-
ke koji su za to glasali - kaže
Ljubojevićeva.

Dušan Stokić, direktor |ZU

„Zdravstveni centar Brčko",
kaže da je više razloga zbog
kojih ovaj zaključak nije rea-
lizovan U prvom tedu navodi
situaciju u entitetima i ističe

da nema javne apoteke koja

uspešno radi
Dodaje da je Odeljenje za

zdravstvo pre par godina na
pravilo elaborat o društveno
ekonomskoj opravdanosti koji
je pokazao da otvaranje javne

apoteke nije opravdano.
U više navrata smo od

Skupštine i Vlade dobijali

zahteve za otvaranje javne

apoteke, a krajem 2017. godine

dobili smo i 100.000 KM za
početak aktivnosti vezan za
njeno osnivanje, što je ne
dovoljno novca - rekao je

Stokić
On pojašnjava da bi javna

apoteka otvorena u okviru
JZU neminovno bila u gubit

ka Procene su da bi godišnji

promet bio oko tri miiiona
KM, ali da bi gubitak izno-
sio oko 500.000 KM, od čega

300.000KM zbog tog jer ne bi
imali pravo na odbitak ulaznog

PDV.
Ako bi javna apoteka

bila osnovana kao samostal

na ustanova, imala bi pravo na
odbitak ulaznog PDV i utoliko
bi bila u plusa Zbog toga bi i

ukoliko bude osniv ana takv a
apoteka trebala biti izvan JZU
Očekuje se takođe da ta apo

teka ponudi iekove jeftinije za
deset odsto. U Brčkom su mar
žc na apotekarsku delatnost
20 odsto i ako bismo ih srna
njili za deset odsto imali bismo
gubitak od dodatnih 200.000
KM - pojašnjava Stokić.

Otežavajuća okolnost za
javne ustanove, a olakšava
juća za privatne su i javne

nabavke.
Ako se pojavi novi lek

ili neki od lekova nedostaje

privatne apoteke će to veoma

brzo resiti sa dobavljačima

dok javna apoteka u okviru
javne ustanove mora da ide

preko tendera. To su dugo
trajne procedure koje znaju
trajati i više od pola godine.

Osim toga javna apoteka ne
bi imala koristi od akcijskih
sniženja koja idu i do 15 odsto

kaže Stokić. On tvrdi da ako

se zaista želi pomoći pacijen

tima neba revidirati postojeću
esencijalnu listu kojom su u
[ZU nezadovoljni.

Od Fonda smo tražili da
se određeni lekovi stave na
tu listu ali ništa od toga nije

uvaženo tako da se stiče utisak
da nema iskrene želje da se to

uradi u interesu pacijenata
zaključio je Stokić ■

PRIVATNIH APOTEMA 010 50

Striki navodi da u Btčkn distrSttu ima oko 50 privatnih

apoteka i da one u međusobnoj konkurenciji smatguju

cene lekova, ali da postaje granice ispod koje cena ne
moSedasespusttbHodajeapotekajavnanprtvatna.-

Pocafer�sa Sitijom gde su lektMjeftinipnijeadekvatno
jer je reč o drugoj državi i drugačijem sistemu rada i
Doslovania - kaže Stokić.

- &3t ii

Ako bi javna apoteka
bila osnovana kao
samostalna ustanova,
imala bi pravo na
odbitak uiaang PDV i

utoliko bi bila u plusu,
kaže Stokić

DUŠAK STOKIĆ
DIREKTOR IZU .ZDRAVSTVENI
CENTAR BRČKCT_

« r� � m JI yKdvw *J IH
i i " ai�vfii�Hfl
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Скенлан

Фискализација

велики корак
за Брчко

БРЧКО - Супсрвизор за

Брчко дистрикт Мајкл Скен-

лан смагра да је фискализаци-

ја у Брчкпм значајан кпрак у

посгављању темеља за бољу

будућност и борбу против све

чешћег мишљења да једино
имиграција може пбезбиједи-

ти бољу будућност.
- Фискализација у Брчко

дистрикту биће завршепа
овог мјесеца и честитам Ди-
рекцији за финансије ди-
стрикта за уложене напоре -
рекао је Скенлан накпн са-

станка са шефом Дирекције за

финансије Матом Лучићем

приликом дводневне посјете
Брчком.

Скенлан је истакао да ће

фигкализација ојачати влада-
вину права, изједначити усло-

вс за пословањс и

обезбиједити да упоредо са

растом приватног сектора

прецизно будуутврђени нови

нивои потрошње за евенгуал-

на будућа гшдешавања коефи-

цијента за расподјелу прихода

- саопштено је из ОХР-а.
Супервизор је насгавио

редовне консултације са иред-

ставницима власги у Брчком,
нагласивши значај усвајања

новог закона о буџету након

љстпс паузс, даби сс обсзбије-

дило да финансирање буде

транспарентно, сврсисходно и

у служби унапређења безбјед-

ности, јавнихуслуга и еконпм-

ског раста. (Агенције)
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SKENLAN U BRČKOM

Fiskalizacija
temelj za bolju
budućnost
BRČKO

-

Supervizor za Brčko
distrikt Majki Skenlan smatra
daje fiskalizacija u Brčkom
značajan koraku postavljanju

temelja za bolju budućnost i
borbu protiv sve češćeg miš-

ljenja da jedino imigracija

može obezbijediti bolju bu-
dućnost.
"Fiskalizacija u Brčko distriktu

biće završena ovog mjeseca i
čestitam Direkciji za finansije

distrikta na uloženim napo-
rima" rekao je Skenlan u pe-
tak nakon sastanka sa šefom

Direkcije za finansije Matom

Lučićem, prilikom dvodnevne

posjete Brčkom.
Istakao je da će fiskalizacija

ojačati vladavinu prava, izje-
dnačiti usloveza poslovanje i

obezbijediti da uporedo s ras-

tom privatnog sektora preci-

zno budu utvrđeni novi nivoi
potrošnje za eventualna bu-

duća podešavanja koeficijen-

ta za raspodjelu prihoda"

saopštenojeizOHR-a.

Supervizor je nastavio redo-

vne konsultacije s predstavni-

cima vlasti u Brčkom,
naglasivši značaj usvajanja

novog zakona o budžetu na-

kon ljetne pauze, da bi se

obezbijedilo da finansiranje
bude transparentno, svrsis-

hodno i u službi unapređenja
bezbjednosti, javnih usluga i

ekonomskog rasta. (Srna)

O
va

j d
ok

um
en

t s
lu

ži
 s

am
o 

za
 in

te
rn

u 
up

ot
re

bu
. R

ed
is

tri
bu

ci
ja

 i 
ko

pi
ra

nj
e 

be
z 

sa
gl

as
no

st
i v

la
sn

ik
a 

au
to

rs
ki

h 
pr

av
a 

su
 z

ab
ra

nj
en

i!

Nezavisne novine 27.07.2019 
subotaDržava: Bosna i Hercegovina

Doseg:

Stranica: 9

Površina: 30 cm2 1 / 1

Nezavisne novine 27.07.2019 
subotaDržava: Bosna i Hercegovina

Doseg: Indeks

Stranica: 9

Površina: 30 cm2

11

















Medicini

ne pomažu
ni titule
doktora

Pred očima svih nas traje

drama na Sarajevskom

univerzitetu. S koliko je

činova?

Piše EDINA KAMENICA

Da se ozbiljno uzme samo ono što

je juče s Univerziteta u Sarajevu i

s Medicinskog fakulteta odaslato
riječju, slikom, govorom, sve in-

stitucije ove države bi imale po-

sla, a ni pomagači iz regije ne bi
bili viška. No, kako stvari stoje,
iza dana u kojem je rektor UNSA

trebalo da održi konferenciju za

štampu, ali su se u svečanoj sali
nenadano pojavili "gosti" s Me-

dicinskog fakulteta i UNSA i sve

je krenulo drugim tokom, desit će
se samo - vikend. Za njim i nova

sedmica. Hoće li se iko u njoj više

sjetiti onoga što su jedni drugima
i jedni o drugima izrekli istaknuti
pripadnici akademske zajednice,
rješavajući problem zvani Medici-
na. Uzaludno je rektoru pozivati se

na silne sudske, inspekcijske, om-
budsmenske, ohaerovske odluke
kada j e j asno da u BiH ni sud sebe
samog ne shvata ozbiljno, isto je
i s inspekcijama, ombudsmene
ionako niko ne zarezuje, još ma-

nj e visokog predstavnika. Kod nas

samo važi zakon sile, a tog zako-
na su se juče držali svi, neki po-

malo, a neki više. I "gosti” koji su

nepozvani došli i rektor koji ih je

poslao na ulicu. A svi imaju titule
doktora nauka. / str 2. i 3.
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Bolovanja nisu spoi

Mi nismo bolesna nacija, nego se radi o klasičnoj
zloupotrebi, tvrdi Adnan Smailbegović, dodajući

da u velikom broju država poslodavci ne plaćaju

ni dan bolovanja

Piše: EDINA KAMENICA

Ševal Suljkanović, predsjednik
Udruženja poslodavaca u distrik-
tu Brčko je na bolovanju. Nakon

operacije, njegov oporavak će tra-

jati još četiri mjeseca. Prava osoba
za temu posvećenu bolovanjima,
a povodom inicijative UO Udru-
ženja poslodavaca FBiH da se ova

oblast preustroj i, prij e svega u tom

smislu da poslodavci ne snose više

troškove bolovanj a do 42, nego do
15 dana.

Trudnoće, stres...

- Pored Nj emačke, Austrije i Hrvat-

ske mi smo jedna od četiri države u

svijetu koja na taj način uređuje ovu
oblast, kaže nam Adnan Smailbego-
vić, predsjednikUO, napominjući da

j e u EU praksa potpuno dmgačij a, ali

i broj bolovanja.
Dodaje da je u EU broj bolovanja

po radniku 6-7 radnih dana. Najvi-
še ih je u Bugarskoj 22, najmanje u

Turskoj 3,8, ističe sagovornik, nagla-
šavajući da u njegovoj firmi od oko
6.500 ljudi, 400-500 bude mjesečno
na bolovanju.

- Nismo bolesna nacija, nego se

radi o klasičnoj zloupotrebi, tvrdi
Smailbegović, dodajući dauvelilcom

broju država poslodavac ne snosi ni

dan bolovanja, nego se ova refun-

diraju preko fondova ili osiguranja.

Adnan Smailbegović: Oštrije

unutrašnje kontrole

Pokušali smo doći do podataka.
Prema informacijama Federalnog
zavoda zdravstvenog osiguranja, u
2016. su naknade plaća zbog bolo-

vanja preko 42 dana u FBiH iznosile
29.194.056 KM, što je neznatno ma-

nje u odnosu na godinu ranije kada

je naknada bila 30.760.520 KM, od-
nosno 30.798.728 KM.

Riad Kurtalić iz Sektora odno-

si sa javnošću ZZO TK-a nam kaže
da su rashodi na ime naknada pla-

ća zbog privremene spriječenosti
za rad na teret zdravstvenog osigu-
ranja za period januar - decembar
2017. godine realizovani u iznosu od
8.979.983KM, dok su za isti period u
2018. bili 8.888.974 KM.

Šaša Aćić: U priču treba uključiti i

PIO

U FZZO ističu da podaci o troš-

kovima bolovanja preko 42 dana za

2017. i 2018 još nisu zvanični, Parla-
ment FBiH nije usvojio dokument

za taj period.

- Dakle, ZZOiRFBiH ne finansira
troškove bolovanja preko 42 dana

kojejejedno odpravaosiguranikaiz
obaveznog osiguranja, jer to, u skla-
du sa Zakonom o zdravstvenom osi-

guranju, pada na teret deset kanto-

nalnih zavoda, napominju u FZZO,

Polovina duga od

280 miliona KM

je nenaplativa,

jer je riječ o

preduzećima koja

se nalaze u stečaju
ili likvidaciji, kažu

iz Fonda RS-a

ma, ali ko će ih plaćati
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dodajući da se najmanj e sredstava po

ovom osnovu izdvaja u Posavskom

kantonu, a najviše u Tuzlanskom.
Kako nas je informisala Alenka

Ban iz ZZO IINK-a, u 2017. godini

je u tom kantonu bilo ukupno 2.675

doznaka, (1 .233.224 KM), a godinu

kasnije 2.820 (1 .245.805 KM). Najvi-

še su na bolovanje išli oni koji se lije-

če u domovima zđravlj a IVIo star, Sta-
ri Grad, Čapljina, Čitluk...

U H,\K-u se bolovanja “uzimaju"
zbog nadzora nad visokorizičnom
trudnoćom (u dvije godine ih je bilo
619), potom zbog bolesti interver-
tebralnog diska 250, pa zaštite 234,

karcinoma dojke 187, tu je i zdra-

vi pratilac bolesnika... Za 2018. go-

Ševal Sutjkanović: Natjerati

inspekcije da rade

dinu, na ime refundacija bolovanja

preko 42 dana, ZZO KS-a je izdvojio

8.265.000 KM.
Najduže bolovanje u KS-u bilo je

između osam i devet godina, a bo-

lovanja do 42 dana najčešće su zbog

povrede na radu i van rada, akutne
reakcije na stres... Bolovanja duža od
42 dana se otvaraju kod teških hro-
ničnih oboljenja, karcinoma, osigu-

ranika sa psihijatrijskim bolestima,
kod hroničnih sistemskih oboljenja...

Na bolovanju u Republici Srpskoj

prošle godine se u prosjeku mjeseč-

no nalazilo oko 16. 100 radnika: do 30

dana bilo je 10.600 radnika, a preko
30 dana oko 5.500 radnika. U tom en-
titetu bolovanja duža od 30 danaidu

na teret Fonda zdravstvenog osigu-
ranja RS-a, a do 30 dana na teret po-
slodavca. Trošak Fonda za bolova-

nje duža od 30 dana u 2018. iznosio
je 13,3 miliona I<M.

Najčešći uzroci bolovanja proš-
le godine su bile povrede i trovanja
22 odsto, zatim bolesti mišićno-ko-

štanog sistema 19 odsto, tumori 12

odsto, bolovanja u vezi sa trudno-
ćom 1 1 odsto, bolesti sistema krvo-
toka 9 odsto...

Edhem Biber: Inicijativa

nije dobra

U prošloj godini 86 poslodavaca
je zatražilo provjeru opravdanosti
bolovanjaza 152 radnika. Kontro-
lama je utvrđeno daje u devet slu-
čajeva bilo nepravilnosti, a u njima

Fond obično umanjuje mjeseč-

nu tranšu zdravstvenoj ustanovi

koja je uputila radnika na bolova-

nje. Suljkanović nam ističe da u
Brčko distriktu, kao i u FBiH, na-
kon 42 dana Fond vrši refundaci-

ju bolovanja.

- To što se do 42 dana bolova-

nje plaća na teret poslodavca nije

u redu, imajući u vidu velika op-
terećenja po osnovu rada i radnih

odnosa, kaže Suljkanović, uvjeren
da bi "izdavanje ljekarskih uvjere-
nja o bolovanju trebalo da radi dr-

žavna institucija”.

- 1 mi smatramo da bi smanjenje
broja dana na teret poslodavaca na-
tjeralo inspekcije na kvalitetniji nad-

zor, govori Suljkanović, koji misli da

je realan prijedlogUdružcnjaposlo-

davacaFBiH.
- A, kada bi se stekli uslovi, moglo

bi seićinapotpuno opterećenje Fon-

da, tvrdi sagovornik.

Šaša Aćić, direktor Unije udruže-

nj a poslodavaca RS - a, kaže da je po-

slovna zajednica u Srpskoj prije oko

osam godina isposlovala smanjenje
broja dana bolovanja na teret poslo-
davca, sa 120 na 30 dana.

- Smatramo da teret bolovanja

apsolutno treba da bude na teret

Fonda zdravstvenog osiguranja, jer i
ovih 30 dana predstavljaju značajne
izdatke za poslodavce u RS-u, tvrdi

Aćić, napominjući da je prošle godi-

ne, zajedno s Fondom, riješeno pi-
tanje potraživanja poslodavaca od

Fonda i sa 30. 6. 2017. godine sva
dugovanja prema privatnom sek-
toru su izmirena.

Kada su u pitanju te reiundacijc,

u Fondu RS-a tvrde da su u prošloj

godini smanjili ukupni dug za bolo-
vanja i to za 10,9 odsto, odnosno za
4,6 miliona KM u odnosu na 2017.

godinu.

- Ukupni dug u 2018. (riječ je o
dugu koji je nastao ranijih godina)

iznosiojeoko37,8milionaKM, anaj-

veći dio se odnosi na j avni sektor, oko
80 odsto. U 2018. smo smanjili i uku-

pni dug za refundaciju plata za bo-
lovanja prema poslodavcima iz pri-
vrednog sektora i to za oko 50 odsto,
(oko7,6milionaKM), ističu izFonda.

Privremena penzija

- Dug za bolovanja nastao je pr-
venstveno iz razloga što su Fondu

zdravstvenog osiguranja RS-a jedini

izvor finansiranjadoprinosi za zdrav-
stveno osiguranje, koji se neredovno
uplaćuju, pa Fond prioritet u flnan-

siranju daje zdravstvenoj zaštiti osi-
guranika. Fond je i u prošloj godini

nastavio trend smanjenja ukupnih
obaveza, kažu nam u ovoj ustanovi.

Aćić ističe da je poslodavcima in-
teresantno pitanje instituta privre-
mene penzije.

- Značajanjebroj radnika koji na-
kon 12 mjeseci liječenja nisu dobi-

li radnu sposobnost i takve radnike,
do ponovnog sricanja radne sposob-
nosti, treba da flnansira PIO, govori
Aćić, dodajući da ima i zloupotreba
bolovanja, posebno zbog odlaska na
rad u KU.

- Naš je cilj da se pooštre i unutraš-

nje kontrole, koj e treba da imaj u sna-

gu dokaza na sudu, kaže Aćić, o čemu

nam je govorio i Smailbegović, tvrde-
ći da nigdje nema da kao u BiH, ako

se desi povreda na radu, dok traj e bo-
lovanje poslodavac snosi troškove.

- Predlažemo da se ukine taj član,

kaže Smailbegović.

Troškove bi snosio Fond. Za sin-

dikalistu Edhema Bibera inicijativa

poslodavaca FBiH nije dobra.
- To je iskazivanje nepovjerenja

zdravstvenim službama. Kontrole o
kojima govore treba uraditi putem

inspekcijskih organa. Oni i sada ima-
ju mogućnosti da provjeravaju da li

je radnik, uslovno rečeno, foliram

ili je stvarno bolestan, smatra Biber,
a prim. dr. Izet Hočko ne spori da j e
zloupotreba uvijekbilo, i biće, ali ne
zbog nesavjesnog rada doktora.

Najveći broj

bolovanja dužih
od 42 dana bio
je 2015. u ZDK-u

(8.427.635), odnosno

2016. godine u TK-u

(8.042.291 KM)
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Fiskalizacija je temelj za sigurniju budućnost

Supervizor Michael Scanlan je

kazao u Brčkom da su, nažalost,
političari zaboravili da javni

interes mora biti na prvom mjestu

Supervizor za Brčko distrikt Michael

Scanlan smatra da je fiskalizacija u Brč-

kom značajan korak u postavljanju teme-

lja za sigurniju budućnost i borbu protiv

sve češćeg mišljenja da to jedino može

obezbijediti imigracija.

“Fiskalizacija u Brčko distriktu biće za-

vršena ovog mjeseca i čestitam Direkci-

ji za finansije distrikta za uložene napo-

re”, rekao je Scanlan nakon sastanka sa še-

fom Direkcije za finansije Matom Lučićem.

Istakao je da će fiskalizacija ojačati vla-

davina prava, izjednačiti uslove za poslo-

vanje i obezbijediti da uporedo sa rastom

privatnog sektora precizno budu utvr-

đeni novi nivoi potrošnje za eventualna

buduća podešavanja koeficijenta za ras-

podjelu prihoda, saopšteno je iz OHR-a.

Tokom sastanaka sa predstavnicima

PDP-a, SBB-a, Brčanskog demokratskog

pokreta (BDP) i NDP-a supervizor je ka-

zao da su “nažalost, u nekoliko posljed-

njih godina, političari zaboravili da jav-

ni interes mora biti na prvom mjestu.

Najveća obaveza svih javnih zvanični-

ka je da obezbijede efikasno funkcionisa-

nje institucija u distriktu koje su u službi

građana”.
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